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Številka: 411-02-2/2019/28     EPA 389-VIII                 Predlog  
Ljubljana, 21. 2. 2019 
                                                
 
Državni svet Republike Slovenije je na 15. seji 27. 2. 2019, na podlagi druge alineje prvega 
odstavka 97. člena Ustave Republike Slovenije (Uradni list RS, št. 33/91-I, 42/97, 66/00, 
24/03, 69/04, 68/06, 47/13 in 75/16), sprejel naslednje   

 
 

Mnenje 
 

k Predlogu rebalansa proračuna Republike Slovenije za leto 2019 (RB2019) 
 
 
Državni svet je obravnaval Predlog rebalansa proračuna Republike Slovenije za leto 2019 
(RB2019), ki ga je v obravnavo Državnemu zboru predložila Vlada Republike Slovenije. 
 
Državni svet predloga rebalansa ne podpira. 
 
Na podlagi predstavitve izhodišč za pripravo rebalansa proračuna za leto 2019 je moč 
ugotoviti, da Slovenija že peto leto zapored beleži gospodarsko rast, kar se odraža v 
izboljšanju stanja javnih financ, v okviru katerih Slovenija od leta 2017 beleži presežek 
sredstev (po oceni 0,8 % BDP leta 2018 in 0,55 % BPD leta 2019 za celoten sektor država). 
Ministrstvo za finance pojasnjuje, da so ugodnejši gospodarski in javnofinančni trendi 
ustvarili razmere, ki bodo z izboljšanjem dohodkovnega položaja prebivalstva krepile domačo 
potrošnjo in investicije za doseganje dolgoročnega gospodarskega razvoja ter stabilne 
gospodarske rasti.  
 
Z rebalansom proračuna za leto 2019 se predvideva višje prihodke (ocenjeni na 10.353,7 
milijona evrov in so za 6,2 % višji v primerjavi s sprejetim proračunom za 2019 ter za 3,5 % 
višji od realizacije leta 2018) kot tudi višje odhodke (zaradi sprejetih predpisov in sklenjenih 
dogovorov z reprezentativnimi združenji sindikatov so ocenjeni na 10.160 milijonov evrov, 
kar je skladno z zgornjo mejo odhodkov proračuna, ki jo je s sprejetim Odlokom o 
spremembah Odloka o okviru za pripravo proračunov sektorja država za obdobje od 2018 do 
2020 določil Državni zbor decembra 2018; glede na sprejeti proračun za leto 2019 so 
proračunski odhodki višji za 4,8 %, od realizacije iz leta 2018 pa so višji za 700 milijonov 
evrov).   
  
Leta 2019 se načrtuje proračunski presežek državnega proračuna v višini 193,6 milijona 
evrov ali 0,4 % BDP, pomemben element pa predstavljata tudi znižanje izdatkov v okviru 
politike pokojninskega varstva (za 245 milijonov evrov) zaradi višjih predvidenih prihodkov iz 
naslova prispevkov za pokojninsko in invalidsko zavarovanje in posledično nižje obveze 
državnega proračuna za pokrivanje potreb pokojninske blagajne, ter nižji izdatki za 
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servisiranje javnega dolga in upravljanje z denarnimi sredstvi (za 32 milijonov evrov) zaradi 
uspešnega upravljanja z dolgom države. Državni svet ugotavlja, da se kljub dobrim 
gospodarskim rezultatom ni pristopilo k drastičnemu znižanju zunanjega dolga, ampak v 
okviru rebalansa še vedno skrbimo tako za relativno nižanje obsega dolga v BDP kot za 
hkratna vlaganja in krepitev potrošnje, kar dokazano spodbuja nadaljnjo gospodarsko rast. 
Slovenija v okviru evropskih pravil fiskalnega upravljanja izpolnjuje pravilo glede državnega 
dolga, ki po pojasnilih Ministrstva za finance dovolj hitro pada, ne zgolj v deležu BDP 
(projekcije kažejo, da bi njegov delež do 2022 lahko padel pod mejo 60 % BDP), ampak tudi 
nominalno (2018 29,181 milijard evrov in leta 2019 28,354 milijard evrov). Pomemben 
element znižanja dolga predstavljajo sicer sredstva iz naslova privatizacije NLB, od katerih 
jih je bilo kar 90 % namenjenih znižanju državnega dolga. 
 
Največji delež ocenjenih prihodkov državnega proračuna predstavljajo prihodki iz naslova 
DDV, trošarine, dohodnine in prejeta sredstva iz proračuna EU. Največje znižanje odhodkov 
je pri politiki pokojninsko varstvo in za servisiranje javnega dolga in upravljanje z javnimi 
sredstvi, največji porast izdatkov pa se načrtuje na politikah socialna varnost (165,52 
milijonov evrov več), izobraževanje in šport (103,19 milijonov evrov več), plačila v EU (59,75 
milijonov evrov več), varovanje okolja in okoljska infrastruktura (52,97 milijonov evrov več), 
prostorsko planiranje in stanovanjska dejavnost (43,6 milijonov evrov več), promet in 
prometna infrastruktura (43,5 milijonov evrov več), podjetništvo in konkurenčnost (42,7 
milijonov evrov več) ter obramba in zaščita (38,4 milijonov evrov več). Več kot tretjina 
odhodkov je namenjenih t. i. drugim tekočim domačim transferom, od tega 2,3 milijarde evrov 
za tekoče transfere posrednim proračunskim uporabnikom in drugim izvajalcem javnih služb, 
v tem okviru pa se načrtujejo dopolnilna sredstva občinam v višini 18,4 milijonov evrov. Za 
stroške dela se namenja 1,323 milijarde evrov ali 76,2 milijonov več od sprejetega proračuna 
(dogovor s sindikati javnega sektorja). Za investicije se načrtuje 1,1 milijarde evrov oz. 
približno 30 % več, kot je bilo realizirano leta 2018.  
 
Državni svet povzema nekatera mnenja in stališča, podana ob obravnavi Predloga rebalansa 
proračuna Republike Slovenije za leto 2019 na Komisiji za gospodarstvo, obrt, turizem in 
finance, Interesne skupine lokalnih interesov in Komisije za lokalno samoupravo in regionalni 
razvoj, Interesne skupine negospodarskih dejavnosti in Komisije za kmetijstvo, gozdarstvo in 
prehrano: 
 
Državni svet ugotavlja, da se s predlogom rebalansa proračuna ne uresničujejo obljube, ki so 
jih najvišji predstavniki Vlade večkrat posredovali javnosti in iz katerih je bilo mogoče 
nedvoumno zaključiti, da bo razbremenitev deležno tudi gospodarstvo. 
 
Državni svet opozarja, da se s predloženim rebalansom proračuna kaže nadaljevanje 
konceptualnega pristopa razvoja Slovenije v smeri nadaljnje koncentracije in centralizacije, z 
velikim vplivom na nesorazmerno razdeljevanje javnih sredstev na relaciji mesto-periferija. 
Če se izhaja iz predpostavke, da je gospodarsko rast v veliki meri zagotavljala predelovalna 
industrija z izvozom, je treba ugotoviti, da okolja, ki temeljijo na predelovalnih dejavnostih 
nesorazmerno veliko prispevajo k gospodarski rasti, izvozu in dodani vrednosti, relativno 
malo pa so udeležena pri potrošnji sredstev iz javnih blagajn. Ta nesorazmerja se s 
predloženim dokumentom samo še poglabljajo. 
 
Državni svet opozarja na spremenjene okoliščine v svetu ter na nevarnosti, ki izhajajo iz 
okolja, iz katerega je čutiti pešanje gospodarske aktivnosti. Po mnenju Državnega sveta 
temelji priprava rebalansa proračuna na preveč optimističnih napovedih Urada za 
makroekonomske analize in razvoj, zato bi bilo treba preveriti, ali predpostavke glede 
predvidene rasti BDP še veljajo v celoti. Državni svet upa, da Vlada pripravlja rezervni 
scenarij ukrepov, ki bi lahko predstavljali učinkovit odgovor na morebitno ohlajanje trgov. 
Državni svet meni, da bi bili ukrepi, ki jih že izvajajo v nekaterih drugih državah, lahko 
primerni tudi v našem gospodarskem okolju, kot na primer: zeleni ukrepi, sprememba 
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Zakona o davku na motorna vozila (merjenje izpustov ogljikovega dioksida z novimi 
metodami), odprava dodatnega davka na motorna vozila, znižanje bonitete za zasebno 
uporabo električnih službenih vozil ipd.  
 
Ob dvigu minimalne plače so pričakovanja gospodarske sfere usmerjena tudi v spremembo 
in prilagoditev dohodninske lestvice ter razbremenitev stroškov dela.  
 
Državni svet je ob nastopu mandata Vlade pričakoval njeno pripravljenost, da se v dialogu 
pojasnijo nekatera odprta vprašanja, ki izhajajo tudi iz gospodarskega dela koalicijskega 
sporazuma, vendar je ob zaprosilu za predstavitev programa naletel na popolno neodzivnost 
vladne strani. 
 
Državni svet je lani pozdravil sklenjen dogovor o višini povprečnine za 2019 z 
reprezentativnimi združenji občin, ki predvideva tudi aktivnosti za znižanje stroškov občin, 
vendar ugotavlja, da povprečnina v višini 573,5 evra letos ne zadošča za financiranje lokalne 
samouprave oz. obstaja veliko razkorak med pričakovanji občin pri pokrivanju stroškov iz 
naslova povprečnine. Kljub boljšim gospodarskim razmeram zaradi nezadostnega 
financiranja občine ne uspejo izvajati vseh nalog, ki bi jih morale (npr. investicije v 
infrastrukturo).  
 
Med drugim povprečnina v višini 573,5 evrov ne pokriva dodatnih finančnih obveznosti občin 
iz naslova dogovora Vlade s sindikati javnega sektorja. V mnogih občinah opozarjajo, da 
višja povprečnina ne bo pokrila niti stroškov višjih plač zaposlenih v vrtcih, kaj šele v vseh 
javnih zavodih, ki so vezani na občinske proračune.  
 
Ob podpori dvigu oz. vsaj ohranitvi obsega sredstev za investicije v cestno infrastrukturo in 
dvigu sredstev za športno infrastrukturo pa Državni svet opozarja na skrb zbujajoče stanje na 
področju investicij na področju predšolske vzgoje in osnovnih šol. Čeprav so po občinah, še 
posebej z izrazitim trendom povečevanja števila prebivalcev, velike potrebe po gradnji vrtcev 
in osnovnih šol, občine za te namene nimajo lastnih sredstev, Ministrstvo za izobraževanje, 
znanost in šport (MIZŠ) pa gradnje tovrstnih objektov že od 2011 ne sofinancira več. Z vidika 
pomena predšolskega in osnovnošolskega izobraževanja je nerazumljivo, da se javna 
poraba povečuje za več kot milijardo evrov, od tega pa ni na voljo nobenih sredstev za 
sofinanciranje gradnje vrtcev in osnovnih šol.  
 
Državni svetniki izražajo zaskrbljenost nad stališčem Fiskalnega sveta, ki opozarja na rast 
javne porabe oz. trajno povečanje izdatkov, kar predstavlja tveganje za srednjeročno in 
dolgoročno vzdržnost javnih financ. Ob zavedanju, da se sicer javni dolg znižuje, bi morali 
glede na še zmeraj visoko stopnjo zadolženosti države (63,8 % BDP) vložiti večje napore za 
njegovo znižanje, še posebej glede na napovedi o ohlajanju gospodarstva v evropskem in 
širšem mednarodnem okolju, posledično pa tudi slovenskega izvozno naravnanega 
gospodarstva. Nenazadnje je zadnja kriza pokazala, da so v kriznih razmerah manjše 
države, kot je Slovenija, bolj na udaru ukrepov Evropske komisije za izhod iz krize kot večje 
države.   
 
Državni svet ugotavlja, da je predlog rebalansa z vidika kmetijskega dela usklajen. 
Predvideva se povečanje proračuna Ministrstva za kmetijstvo, gozdarstvo in prehrano za 8 % 
oz. 35,2 milijonov evrov. Predvideno zvišanje temelji na povišanju EU sredstev in slovenski 
udeležbi, kjer se proračun z rebalansom povišuje za 28 milijonov evrov na račun 
predvidenega črpanja sredstev EU in s tem večjih izplačil iz Programa razvoja podeželja 
2014–2020. Integralna sredstva se povišujejo za 5 % oz. za 5,5 milijonov evrov in so 
predvidena za zagotovitev sredstev za zakonske obveznosti izplačil plač (3,1 milijonov 
evrov). Povišujejo se tudi sredstva za prilagajanje podnebnim spremembam (0,6 milijonov 
evrov), zagotavljajo sredstva za morebitne finančne popravke (0,5 milijonov evrov), različne 
ukrepe veterinarstva, varne hrane in varstva rastlin (0,5 milijonov evrov), za izplačila po 14. 
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členu (nadomestilo zaradi oviranega gospodarskega ribolova) in 15. členu (nadomestilo 
zaradi zmanjšanega obsega vračila trošarine) Zakona o ureditvi določenih vprašanj zaradi 
končne razsodbe arbitražnega sodišča na podlagi Arbitražnega sporazuma med Vlado 
Republike Slovenije in Vlado Republike Hrvaške (0,2 milijonov evrov), sredstva za 
vzdrževanje gozdnih cest (0,2 milijonov evrov). Nekaj drugih manjših povečanj (1,7 milijonov 
evrov) je predvidenih za povišanje izdatkov iz namenskih sredstev. 
 
Državni svet ugotavlja, da predlog rebalansa v kmetijskem delu sicer ne predstavlja velikega 
odmika od veljavnega proračuna in da gre predvsem za zvišanje sredstev za zakonske 
obveznosti izplačil plač zaposlenih na Ministrstvu za kmetijstvo, gozdarstvo in prehrano ter 
organih v sestavi in posrednih uporabnikov proračuna z delovnega področja navedenega 
ministrstva. Predlog rebalansa  je za javno gozdarsko službo bistveno višji kot za javno 
svetovalno službo in službo za selekcijo. Kljub temu pa bi bilo treba v luči nadaljnjega razvoja 
kmetijstva zagotoviti dodatna sredstva za nove zaposlitve v podpornih javnih službah.  
 
Iz predloga rebalansa ni razvidno, da bi bila predvidena bistveno večja sredstva za področje 
varne hrane oz. ukrepe veterinarstva - povečan veterinarski nadzor. Afere, ki smo jim priča v 
zadnjem času (predvsem sporno goveje meso iz Poljske), so močno omajale zaupanje 
potrošnikov, kar lahko posredno privede do velike škode tudi za slovenske vzreditelje. Zato 
bi bilo treba zagotoviti dodatna sredstva za spodbujanje slovenske kmetijske proizvodnje in 
za promocijo slovenske hrane kot varne in bolj zdrave hrane. Zastavlja se tudi vprašanje 
učinkov preteklih promocij, saj trgovci beležijo upad prihodkov iz naslova živilske 
proizvodnje. Blagovna znamka »izbrana kakovost« je sicer dobro zastavljena, trenutna 
situacija pa je prava priložnost za širitev njene promocije.  
 
Državni svet seznanjen s pojasnilom, da se sredstva za namen ozaveščanja potrošnikov in 
promocije s predlogom rebalansa povečujejo. Poleg tega je Vlada konec 2018 sprejela nov 
Strateški načrt promocije kmetijskih in živilskih proizvodov 2019–2025. Poleg sheme 
»izbrana kakovost« se bo v prihodnje promoviralo tudi druge sheme, kot so npr. ekološki 
proizvodi. Velja pa opozoriti, da povzroča zmedenost slovenskega potrošnika preveliko 
število nalepk kakovosti, zato bi kazalo v okviru promocije pripraviti (izobraževalni) priročnik 
za boljšo ozaveščenost potrošnika. 
 
Državni svet ugotavlja, da Uprava Republike Slovenije za varno hrano, veterinarstvo in 
varstvo rastlin izvaja dober nadzor (vsak zakol govedi v Republiki Sloveniji se izvrši v 
navzočnosti pristojnega veterinarja), izpostavlja pa vprašanje možnosti dodatnega nadzora 
uvožene hrane (predvsem hrane živalskega izvora) na način, kot se nadzira slovenska hrana 
znotraj države, in obveščanja potrošnikov, ki so upravičeni do varne in zdrave hrane. 
Ocenjuje se, da je nastopil primeren čas za morebitne spremembe zakonodaje na tem 
področju, da se tudi glede uporabe oz. ostankov pesticidov in hormonov na hrani predvidi 
izvajanje nadzora v skladu z našimi standardi.  V zvezi z navedenim je bil Državni svet 
seznanjen, da imamo skupen trg Evropske unije, kjer ni mej in je zagotovljen prost pretok 
blaga. Pri tem je edina vstopna točka za uvoz mesa Luka Koper, kjer pristojni inšpektorji 
Uprave Republike Slovenije za varno hrano, veterinarstvo in varstvo rastlin izvajajo nadzor. 
Uprava Republike Slovenije za varno hrano, veterinarstvo in varstvo rastlin nadzoruje na 
območju Republike Slovenije okoli 60.000 obratov z okoli 300 inšpektorji, ki preglede izvajajo 
redno na podlagi ocen tveganj. Za vsa ostala živila, ki izvirajo izven Republike Slovenije, nosi 
odgovornost nosilec živilske dejavnosti. Katera hrana je boljša ali slabša je težko presojati, 
saj je vsa hrana znotraj Evropske unije pridelana po določenih standardih in mora biti varna. 
Rešitev v primeru nezaupanja v varnost hrane tujega izvora je v tem, da kupujemo in jemo 
lokalno hrano.  
 
Glede na vse pogostejše naravne ujme Državni svet opozarja tudi na to, da so sredstva za 
prilagajanje podnebnim spremembam, namenjena za zavarovanja škod v kmetijstvu, ki so 
posledica podnebnih sprememb, prenizka.  
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Zastavlja se tudi vprašanje, ali so v proračunu predvidena sredstva za dodatno izplačilo 
odškodnin za podržavljeno premoženje upravičencem nemške narodnosti, do katerih so 
upravičeni na podlagi odločbe Ustavnega sodišča št. Up-282/15-20 z dne 5. 10. 2017. Po 
izračunih Slovenskega državnega holdinga, d. d., bo namreč treba iz tega naslova izplačati 
33,3 milijonov evrov. Pojasnjeno je bilo, da se sredstva za izplačevanje odškodnin najprej 
zagotavljajo iz proračuna Sklada kmetijskih zemljišč in gozdov Republike Slovenije, nato iz 
Gozdnega sklada in nazadnje še iz integralnega proračuna Republike Slovenije.  
 
Izpostavljena je bila tudi problematika več let nespremenjene cene malic v vzgojno-
izobraževalnih ustavah, ki je posledica še vedno veljavnega Zakona za uravnoteženje javnih 
financ na tem področju. Taka zakonska omejitev, poleg ostalih pravil javnega naročanja, 
dodatno onemogoča kupovanje lokalne, kakovostnejše hrane. Podan je bil predlog, da se 
zakon v tem delu čim prej spremeni.   
 
Ob seznanitvi z načrtovanimi povečanimi odhodki v okviru politik, ki se dotikajo področij 
negospodarskih dejavnosti, je v Državnem svetu prevladalo prepričanje, da bodo dodatna 
finančna sredstva lahko bistveno prispevala k bolj optimistični klimi v državi na posameznih 
segmentih politik in posledično v celotni družbi. V preteklih kriznih letih je namreč pretirano 
varčevanje na posameznih področjih pustilo negativne, ponekod težko popravljive, posledice 
(npr. na področju investicij), predvsem pa se je negativno odrazilo v dojemanju in 
pričakovanjih prebivalstva, zlasti mladih, glede prihodnosti Slovenije. Vsak korak v pozitivno 
smer zato lahko doprinese k izboljšanju dosedanjih občutkov o neperspektivnosti naše 
družbe. Prav je, da se pozitivni gospodarski trendi odrazijo na takšen način, da bodo 
pozitivnih učinkov družbenega napredka deležni vsi družbeni segmenti.  
 
Državni svet navkljub zvišanju sredstev, ki bodo na voljo v okviru posameznih politik, 
izpostavlja nekaj še vedno problematičnih področij, ki se jih s trenutnim predlogom rebalansa 
ne rešuje oziroma vsaj ne v zadostni meri, in poziva k čimprejšnjemu ukrepanju. Državni svet 
tako ugotavlja, da se sicer na ravni celotnega proračuna skupaj s transferji 2019 načrtuje za 
1,1 milijarde evrov investicijskih sredstev, kar je, glede na realizacijo 2018, približno 30 % 
več, a je pri tem treba opozoriti, da se na več področjih (v osnovnem in srednjem šolstvu, v 
visokem šolstvu, zdravstvu in socialnem varstvu) soočamo z več kot desetletjem zamujenih 
priložnosti za investicije in obnove ponekod že precej dotrajanih stavb in opreme, predvsem 
na račun sprejema Zakona za uravnoteženje javnih financ. Tako na primer na področju vseh 
nivojev izobraževanja ne predstavlja problema samo popolno pomanjkanje novih investicij, 
ampak tudi skorajda neobstoječa sredstva za investicijsko vzdrževanje in nabavo nove 
opreme. Visoko šolstvo se na primer sooča s popolnoma neprimernimi razmerami za delo, 
tako kar se tiče prostorov kot opreme (na posameznih fakultetah si en računalnik deli tudi po 
pet oseb). Nekatere fakultete (npr. Filozofska fakulteta) prostorsko še nekako shajajo zgolj 
zato, ker so se generacije vpisanih študentov z leti zmanjšale, delovni pogoji pa kljub temu 
ostajajo nedostojni.  
 
Investicije ostajajo ključni zaviralec napredka tako na akademskem kot raziskovalnem 
področju, četudi se raziskovalci trudijo povezovati z različnimi inštituti in tako priti do ustrezne 
raziskovalne opreme oziroma se v čim večji meri vključevati v različne evropske projekte in 
na ta način pridobivati dodatna sredstva. Ob navedenih delovnih pogojih je težko pričakovati 
od slovenskega visokega šolstva, da bo visoko konkurenčno, kakovostno, kompetentno in 
primerljivo z najboljšimi univerzami na mednarodnem nivoju, zato so investicije zagotovo 
eden od ključnih elementov razvoja na tem področju.  
 
Kot dokaz o pomanjkanju sredstev velja poudariti, da je bil zadnji razpis za sofinanciranje 
obnov osnovnih šol in vrtcev leta 2011, na izgradnjo NUK II pa se čaka že od leta 1994, od 
sprejetja posebnega zakona ravno s tem namenom. Ministrstvo za izobraževanje, znanost in 
šport (MIZŠ) pojasnjuje, da bo večina investicijskih sredstev na nivoju visokega šolstva 2019 
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namenjenih za reševanje prostorske problematike umetniških akademij, predvsem AGRTF (6 
od sicer 8 milijonov evrov vseh predvidenih investicijskih sredstev) ter nekaterih drugih 
manjših projektov, kar pomeni, da infrastrukturne težave ostalih deležnikov na področju 
izobraževanja ostajajo njihova pereča točka.  
 
Državni svet opozarja, da se je tudi na področju zdravstva v času recesije v zgradbe in 
opremo javnih zdravstvenih zavodov vlagalo zelo malo, navkljub povečanim potrebam 
prebivalstva in nenehnemu tehnološkemu napredku, povezanemu z novimi, sodobnejšimi 
aparaturami. Državni svet na podlagi zastavljenega vprašanja o ocenjenih potrebah po 
sredstvih za investicije v javne zdravstvene zavode ugotavlja, da Ministrstvo za zdravje (MZ) 
navedene potrebe na sekundarnem in terciarnem nivoju ocenjuje v višini 750 milijonov evrov. 
Navedena ocena zajema zgolj investicijsko vzdrževanje obstoječih kapacitet ter tehnološko 
nadgradnjo in ne vključuje posebnih projektov, kot sta gradnja novega kliničnega centra v 
Ljubljani in predlagana izgradnja nove regijske bolnice na Gorenjskem. Na letnem nivoju bi 
po oceni MZ za investicije potrebovali od 100 do 150 milijonov, če bi želeli v desetih letih v 
smislu tehnološke opremljenosti in prostorskih kapacitet zdravstveni sistem primerljivo 
približati evropski ravni. Posledično Državni svet ugotavlja, da trenutno predvidenih 86,6 
milijonov evrov proračunskih sredstev 2019 za investicije (20 milijonov evrov dodatnih 
integralnih proračunskih sredstev, preostalo pa predstavljajo prenesena sredstva preteklih let 
iz posebnega proračunskega podsklada MZ, kamor se na podlagi Zakona o investicijah v 
javne zdravstvene zavode, katerih ustanovitelj je Republika Slovenija, stekajo namenska 
sredstva za investicije v javne zdravstvene zavode) niti približno ne zadošča za pokritje 
navedenih potreb. Ob tem MZ dodatno opozarja, da zgolj višja sredstva za investicije ne bi v 
popolnosti rešila nastalih težav, saj se hkrati soočamo tudi s kadrovskimi omejitvami za 
izpeljavo investicijskih projektov v Sektorju za investicije in javna naročila na MZ ter na drugi 
strani s pomanjkanjem ustrezne kadrovske strukture za učinkovito izpeljavo projektov na 
strani izvajalcev. Po oceni MZ bi za slednje potrebovali vsaj dve leti časa, zato večina 
obstoječih težav na področju investiranja v zdravstvu ni nemudoma rešljivih.  
 
Državni svet je bil seznanjen tudi s pomanjkljivimi vlaganji v požarno varnost v okviru 
javnega zdravstvenega sistema v preteklih letih, med drugim tudi na račun varčevalnih 
ukrepov in posledične prisile usmerjanja obstoječih omejenih sredstev v storitve za paciente 
in manj v tovrstne, prav tako pomembne elemente za kakovostno delovanje zdravstvenega 
sistema. Zato bo tudi na tem področju v prihodnje treba zagotoviti več finančnih sredstev, 
predvsem pa mu posvetiti več pozornosti, saj je delež starejših stavb v javnem zdravstvenem 
sistemu visok, pri čemer njihova požarna zaščita zaostaja za sodobnimi zahtevami na tem 
področju.    
 
Državni svet je v zvezi s problematiko investicij izpostavil tudi možnost financiranja slednjih iz 
evropskih sredstev, kar se je v preteklosti v posameznih primerih (izgradnja nove Fakultete 
za kemijo in nove Fakultete za računalništvo in informatiko v okviru Univerze v Ljubljani) 
izkazalo kot edina možnost za izboljšanje stanja. Medtem ko so prejšnje finančne 
perspektive dopuščale oziroma bile ciljno usmerjene v investicije v obliki gradenj oziroma v 
investicije fizičnega tipa (ceste, zidove itd.), se prihodnja finančna perspektiva v okviru 
investicij osredotoča bolj v t. i mehke vsebine (npr. na področju izobraževanja v krepitve 
kompetenc ipd.). Gre za splošno usmeritev na ravni EU, na katero težko vplivamo, zato 
Državni svet ugotavlja, da smo na tem področju očitno zamudili ključne priložnosti za 
napredek.  
 
Državni svet kot pomemben segment izpostavlja tudi učinkovitost črpanja evropskih sredstev 
in poziva k čimprejšnji realizaciji začrtanih projektov na tem področju. Državni svet je že 
večkrat opozoril na to, da je treba v okviru vseh segmentov družbe zagotoviti, da bodo 
projekti, ki so ali še bodo uspeli priti skozi sito postopkov pridobivanja evropskih sredstev, 
tudi dejansko izvedeni. Ni namreč dovolj, da se uspešno izvede razpise, ključnega pomena 
je dejanska pridobitev sredstev in dokončna realizacija projektov, zato je treba po sprejemu 
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rebalansa proračuna moči usmeriti predvsem v navedeno področje. Odločevalci oziroma 
nadzorni mehanizmi v zvezi s črpanjem evropskih sredstev na nacionalnem nivoju morajo 
delovati kot podporniki pri izvedbi posameznih projektov in ne zaviralci, kar se po izkušnjah v 
praksi tudi pogosto dogaja.  
 
V okviru rebalansa proračuna se iz naslova evropskih sredstev namenja odhodke in 
posledično identične prihodke v višini 1,016 milijarde evrov, kar predstavlja 66 % več 
sredstev v primerjavi z realizacijo 2018. Navedena višina sredstev je med drugim tudi 
posledica dejstva, da se je izvedba nekaterih projektov premaknila v leto 2019.  
 
Za področje politike izobraževanja in športa bo 2019 na voljo 103,2 milijona evrov več 
sredstev, pri čemer Državni svet poleg že prej navedene problematike investicij v celotni 
izobraževalni verigi v okviru visokega šolstva poziva k zagotovitvi 100 % financiranja prve in 
druge ravni t. i. bolonjskih študijskih programov iz javnih sredstev, torej brez potrebe po kritju 
dela stroškov (za materialne stroške, včasih tudi plače) iz tržne dejavnosti ter k opredelitvi 
tretje stopnje, torej doktorskih študijskih programov kot javne službe v celoti (ne samo za 
doktorske študente na podlagi štipendij, ampak tudi izvajalce programov, ki so zdaj plačani 
po avtorskih pogodbah). Slednje je predvidela že novela Zakona o visokem šolstvu iz leta 
2018, ki pa ni doživela epiloga v zakonodajnem postopku. MIZŠ napoveduje, da bodo v 
noveli, ki je v pripravi in se jo lahko pričakuje v javni razpravi že v prvi polovici leta 2019, 
ohranjene ideje novele iz leta 2018, da pa bodo tudi v tem primeru ključnega pomena 
sredstva, ki jih bo treba zagotoviti za izvedbo zadanih sprememb.  
  
Državni svet v posredni povezavi z zagotavljanjem proračunskih sredstev na področju 
izobraževanja dodatno poziva pristojno MIZŠ, da spremeni zakonske podlage na področju 
šolske prehrane, tako da se bo lahko zagotovilo dodatna sredstev za indeksacijo malic za 
dijake in oskrbnin v dijaških domovih, katerih ocenjena vrednost ostaja na nespremenjeni 
ravni že iz časa pred sprejemom Zakona za uravnoteženje javnih financ, to je na ravni 2,42 
evra. Državni svet opozarja, da ob inflaciji ter ostalih višjih stroških (energije, komunalnih 
storitev, plač in drugih materialnih stroškov) navedeni znesek ne zadošča za pripravo 
kakovostnih in zdravih obrokov. Navedeno povišanje sicer ne bi v celoti padlo v breme 
proračuna, ampak zgolj v višini subvencioniranega deleža.  
 
Državni svet z zadovoljstvom ugotavlja, da se z rebalansom proračuna povečuje tako 
sredstva za znanost in informacijsko družbo v okviru Ministrstva za gospodarski razvoj in 
tehnologijo (dodatnih 7 milijonov evrov za področje znanosti in informacijske družbe ter 
dodatnih 21 milijonov evrov za podporo tehnološko-razvojnim projektom) kot tudi v okviru 
MIZŠ, katerega rebalans proračuna za 2019 predvideva za politiko, znanost in informacijsko 
družbo 268 milijonov evrov, kar predstavlja 13,68 % vseh sredstev ministrstva. Glede na 
sprejeti finančni načrt za leto 2019 se navedena sredstva v okviru MIZŠ povečujejo za 24,7 
milijona evrov (dobrih 10 %), glede na porabo 2018 pa se višajo za 67 milijonov evrov, pri 
čemer velik del zajemajo evropska kohezijska sredstva. MIZŠ dodatno izpostavlja znanost 
kot eno od glavnih vladnih prioritet, saj dokazano dolgoročno povečuje dodano vrednost in 
konkurenčnost gospodarstva ter na ta način zagotavlja pogoje za povečanje splošnega 
družbenega blagostanja. Poseben poudarek MIZŠ daje odprtosti in kakovosti navedenega 
sistema.  
 
Dober pokazatelj napredka v razmišljanju o pomenu znanosti za razvoj družbe je tudi 
podatek, da integralna proračunska sredstva, ki se jih namenja za znanost 2019 (207 
milijonov evrov), prvič presegajo predkrizno raven iz leta 2011, prav tako bo prvič po letu 
2012 nominalno presežen znesek 200 milijonov evrov. Večanje razpoložljivih proračunskih 
sredstev na tem področju lahko v bistveni meri vpliva na konkurenčnost naše države v 
mednarodnem merilu, saj številne visoko razvite države, predvsem Kitajska (največ javnih 
sredstev za znanost; 2/3 vseh znanstvenih objav), Rusija in Združene države Amerike v 
znanstveno-raziskovalno področje vlagajo ogromna sredstva. Ne glede na vsa dodatna 
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sredstva, ki so na voljo v okviru EU in Slovenije, v Sloveniji ostajamo pod deležem 0,5 % 
BDP za znanost, medtem ko bi moral biti naš cilj vsaj 1 % BDP. K boljšemu razvoju področja 
lahko pripomore tudi tesnejše povezovanje gospodarstva in znanosti, zato Državni svet 
poziva Ministrstvo za gospodarski razvoj in tehnologijo k nadgradnji navedenih povezav. Z 
vidika splošnega blagostanja družbe pa navedeno ministrstvo poziva tudi k bolj aktivni vlogi 
pri zaščiti t. i. državne srebrnine, saj se bodo zelo verjetno negativne posledice nekaterih 
prodaj - tako na gospodarskem kot splošnem družbenem področju - pokazale šele čez čas. 
 
Državni svet na področju politike socialne varnosti ugotavlja, da gre za področje, ki bo 2019 
doživelo največji dvig sredstev (predvidenih 165,5 milijona evrov več sredstev), od tega bo 
največ sredstev namenjenih za transfere posameznikom in gospodinjstvom (povečanje za 
156,5 milijona), torej za socialno ogrožene, za varstvo duševno in telesno prizadetih, za 
socialno vključevanje invalidov, otroški dodatek, druge družinske prejemke in starševska 
nadomestila.  
 
Državni svet v zvezi s pristojnostmi Ministrstva za delo, družino, socialne zadeve in enake 
možnosti v okviru rebalansa izpostavlja zlasti sredstva, ki se jih bo namenjalo za izvajanje 
novih zakonskih obveznosti v povezavi z Zakonom o osebni asistenci (ni še točnih ocen 
sredstev) in novelo Zakona o izenačevanju možnosti invalidov (načrtovanih 51 milijonov 
evrov sredstev), pa tudi zelo pomemben delež evropskih sredstev (iz naslova skupnostnih 
storitev bo namenjenih 9,7 milijona evrov) za izvajanje posameznih programov na področju 
socialnega varstva.  
 
Državni svet v okviru izvajanja politik socialnega varstva posebej izpostavlja problematiko 
financiranja pripravništev in poziva pristojno ministrstvo, da prouči možnost ponovne uvedbe 
izvajanja pripravništva socialnih delavcev prek Socialne zbornice Slovenije, kar se je v 
preteklosti izkazalo kot zelo dobra rešitev, predvsem z vidika kakovosti navedenega 
usposabljanja. Ministrstvo za delo, družino, socialne zadeve in enake možnosti je potrdilo, da 
gre za problematično področje, zato z zbornico že iščejo rešitve za zagotovitev čim večjega 
možnega števila pripravništev, tudi na podlagi možnosti pridobivanja evropskih sredstev. 
Obenem pa ministrstvo navaja podatek, da je v evidencah brezposelnih na Zavodu RS za 
zaposlovanje prijavljenih več kot 200 brezposelnih socialnih delavcev, od katerih se jih 
četrtina lahko takoj vključi v delovni proces, kar predstavlja še en dodaten vidik kadrovske 
problematike v okviru sistema socialnega varstva.  
 
Državni svet poziva tudi k zagotovitvi sredstev za indeksacijo dodatka za pomoč in 
postrežbo, katerega višina se ni spremenila že od leta 2011, čeprav navedeni dodatek v 
veliko primerih igra vlogo socialnega korektiva pri najbolj marginaliziranih skupinah 
slovenskih državljanov. Enako velja za področje telesnih okvar, saj trenutno invalid s 100 % 
invalidnostjo prejme največ 80 do 100 evrov invalidnine. Ministrstvo za delo, družino, 
socialne zadeve in enake možnosti je napovedalo uskladitev višine navedenih dodatkov za 
avgust 2019, v paketu z ostalimi transferji.  
 
Predlog rebalansa za leto 2019 v okviru Ministrstva za zdravje znaša 189,2 milijard evrov, 
kar predstavlja 19,62 % povečanje (31 milijonov evrov) glede na sprejeti proračun. Največji 
del proračuna MZ namenja razbremenitvi zdravstvene blagajne, saj se v obvezo državnega 
proračuna prenaša financiranje specializacij zdravnikov ter financiranje pripravništva 
medicinskih strok v višini 60 milijonov evrov. Na podlagi navedenega bo omogočeno 
povečanje obsega financiranja zdravstvenih storitev iz zdravstvene blagajne. Iz proračuna 
bodo na podlagi predlaganega rebalansa zagotovljena tudi dodatna sredstva za skrajševanje 
čakalnih dob v višini 10 milijonov evrov, 4,4 milijona evrov dodatnih sredstev za izboljšanje 
likvidnostne situacije javnih zdravstvenih zavodov in 14,2 milijona evrov dodatnih sredstev za 
zagotavljanje zdravstvenega varstva socialno ogroženih skupin prebivalstva. 
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Državni svet opozarja, da predvidenih 181 milijonov evrov sredstev za izvajanje politik MZ 
(postavka 2711) v primerjavi s celotnimi sredstvi, ki jih porabimo na področju zdravstva 
(okrog 3,4 milijarde evrov), ne pomeni dovolj velikega prispevka proračuna k boljšim 
pogojem za delovanje zdravstvenega sistema. Delež proračunskih sredstev, ki jih država 
namenja za zdravstvo, bo torej še vedno ostal relativno nizek, kljub temu da so tako OECD 
kot druge mednarodne finančne institucije že večkrat opozorili na to, da bi morali navedeni 
delež zvišati. Prenizek delež finančnega vložka države se v zdravstvu namreč lahko izkaže 
kot kritičen predvsem v kriznih časih.  
 
Državni svet posebej izpostavlja tudi problematiko skrajševanja čakalnih dob, predvsem v 
povezavi z dosedanjimi rezultati izvajanja posebnega vladnega projekta za skrajševanje 
čakalnih dob in povečanje kakovosti zdravstvene obravnave. Pri tem kot bistveni element 
reševanja problematike poudarja učinkovito porabo temu namenjenih finančnih sredstev 
(letos na podlagi predlaganega rebalansa proračuna 10 milijonov evrov) in nujnost 
poenotenja podatkov o čakalnih dobah, saj so javnosti še vedno na voljo različne številke, ki 
so včasih lahko zavajajoče.  
 
MZ v zvezi s skrajševanjem čakalnih dob pojasnjuje, da se register čakalnih dob, ki ga na 
nacionalni ravni vodi Nacionalni inštitut za javno zdravje (NIJZ), stalno izboljšuje in 
poenostavlja, zaradi želje, da bi s spremljanjem podatkov o čakalnih dobah čim manj 
obremenjevali zaposlene v zdravstvu. Cilj je poenotenje metodologije zbiranja podatkov o 
čakalnih dobah (to nalogo izvaja NIJZ), spodbuja pa se tudi vodstva bolnišnic k sprotnemu 
spremljanju navedenih podatkov, saj se na licu mesta s posameznimi organizacijskimi ukrepi 
lahko naredi največ napredka.  
 
Ministrstvo za zdravje načrtuje odpravo čakalnih vrst za prve ambulantne specialistične 
preglede in diagnostiko nad dopustno čakalno dobo do konca 2020. Slednje naj bi za tisti 
nabor ambulantnih pregledov, ki imajo s strokovnega stališča večji vpliv na zdravje 
pacientov, dosegli že konec leta 2019 (nabor navedenih storitev bo določen do konca 
februarja 2019). Kot dodatni ukrep se načrtuje krepitev primarne ravni na podlagi 
razbremenitve zdravnikov (prenos nekaterih storitev na diplomirane medicinske sestre; višji 
obseg plačila nekaterih dražjih in kompleksnejših laboratorijskih preiskav in drugih 
diagnostičnih storitev, ki sedaj terjajo napotitve na sekundarni nivo, lahko pa se opravijo na 
primarnem nivoju; zagotovitev sredstev za popolno vpeljavo projekta e-posvet, v okviru 
katerega bi se zdravnik na primarni ravni lahko posvetoval z zdravnikom na sekundarni ravni 
na podlagi uporabe informacijskih tehnologij, s čimer bi se prav tako zmanjšalo stopnjo 
napotitev na sekundarni nivo). Hkrati se želi povečati število ambulantnih specialističnih 
pregledov na sekundarni ravni (v okviru Splošnega dogovora za 2019 v zdravstvu je že 
definirano minimalno število prvih pregledov ter razmerje do kontrolnih pregledov na tim) ter 
zmanjšati število kontrolnih pregledov v ambulantni specialistični dejavnosti (pacienti bi bili 
hitreje sprejeti v obravnavo na primarni ravni, za kar so družinski zdravniki že zdaj ustrezno 
usposobljeni, a zaradi različnih ovir navedeni način obravnave trenutno še ni izvedljiv).  
 
MZ napoveduje, da bo za spremljanje učinkovitosti navedenih ukrepov oblikovan nabor 
strukturnih in procesnih kazalnikov, prav tako pa se bo spodbujalo vodstva bolnišnic, da z 
izboljšanjem organizacije dela dvignejo nivo produktivnosti že v okviru osnovnih programov. 
Kjer bo ocenjeno kot najbolj nujno, bodo zagotovljena tudi dodatna sredstva za povečan 
obseg programov.  
 
Državni svet je podrobneje zanimala tudi načrtovana poraba malo več kot 4 milijonov 
dodatnih sredstev, ki so v okviru predloga rebalansa proračuna predvidena na postavki 1706 
Programi javnega zdravja. Seznanjen je bil, da se bo navedena sredstva namenilo za 
izvajanje strategije varnosti in zdravja pri delu, širitev nekaterih podatkovnih zbirk, radiološke 
preiskave, izvedbo projekta izboljšanja varnosti zdravstvenih storitev ter nekaterih drugih 
projektov. V proračunu je bilo sicer že v osnovi načrtovano tudi financiranje projektov na 
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podlagi sredstev evropskih kohezijskih skladov, in sicer projekt SOPA za zmanjševanje 
tveganega pitja alkohola, projekti za skupnostni pristop, za zmanjševanje neenakosti v 
zdravju in zgodnje odkrivanje dejavnikov tveganja za pojav kroničnih nenalezljivih bolezni. 
Prav tako se bo iz proračuna zagotovilo sredstva za financiranje pilotnega projekta razvojnih 
ambulant, skladno z novim modelom, definiranim v Resoluciji o nacionalnem programu 
duševnega zdravja, ter financiranje pilotne izvedbe treh različnih variant dolgotrajne oskrbe. 
 
Državni svet je bil seznanjen tudi z vsebino postavke 4131 Tekoči transferji v sklade 
socialnega zavarovanja, v okviru katerih naj bi bilo MZ namenjenih 79,2 milijona evrov. 
Ministrstvo pojasnjuje, da bodo navedena sredstva uporabljena za kritje prispevkov 
prostovoljnega zdravstvenega zavarovanja socialno ogroženih skupin prebivalstva (osebe z 
odločbo centra za socialno delo), za kritje stroškov pripravništev in specializacij v zdravstvu 
ter za skrajševanje čakalnih dob.  
 
Državni svet poziva tudi k finančni podpori pospešeni uporabi informacijsko naprednih rešitev 
v okviru zdravstvenega sistema, saj se ravno na področju zdravstva predvideva največji 
napredek na podlagi nadaljnje informatizacije sistema tako za zaposlene v zdravstvu kot za 
paciente. Informatizacijo postopkov v zdravstvu je MZ sicer ocenilo kot pomemben element 
razvoja sistema, hkrati pa opozorilo, da uvajanje novih orodij informacijske tehnologije 
zaposlenih v zdravstvu ne sme oddaljevati od pacientov, ampak predvsem zagotoviti njihovo 
razbremenitev ter višji nivo kakovosti zdravstvene oskrbe. Za učinkovito uveljavljanje novih 
tehnologij bomo v prvi vrsti morali spremeniti način razmišljanja o uporabnosti navedenih 
tehnologij v zdravstvu in poskrbeti, da se jih bo v sistem vključevalo na pravi način. Torej 
tako, da bodo resnično učinkovito uporabljene kot nadgradnja ali pomoč sicer še vedno 
pomembnemu človeškemu stiku med zdravnikom in pacientom.  
 

* * * 
 
Za poročevalko je bila določena državna svetnica mag. Marija Lah. 
 

* * * 
 

Predlog mnenja Državnega sveta je pripravljen na podlagi Poročila Komisije za 
gospodarstvo,obrt, turizem in finance, skupnega Poročila Komisije za lokalno samoupravo in 
regionalni razvoj in Interesne skupine lokalnih interesov, Stališča Interesne skupine 
negospodarskih dejavnosti in Poročila Komisije za kmetijstvo, gozdarstvo in prehrano.  
 

 


